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آرمان ملی – یاسمین طالقانی: بالاخره 
دولتی  ها به مجلس رفتند! آنها در دو  جلسه 
غیرعلنی بهارستان که برای بررسی افزایش 
نرخ ارز و طلا تشکیل شده بود حضور پیدا 
نکردند، اما مخبر، معاون اول رئیس  جمهور، 
فرزین، رئیس کل بانک مرکزی و خاندوزی، 
وزیر اقتصاد به مجلس رفتند. در این جلسه 
دولت گزارش  هایی به نمایندگان مجلس در 
رابطه با بازار ارز کشور ارائه داد و سپس چند 
تن از نمایندگان و همچنین نماینده  هایی از 
کمیسیون  های اقتصادی و برنامه و بودجه 
در این باره صحبت کردند و سوالاتی را مطرح 
کرده که تیم اقتصادی دولت به آن پاسخ دادند. 
مخبر، معاون اول رئیس  جمهور اظهارداشت 
که در ابتدای دولت سیزدهم مشکلاتی وجود 
داشته که به مرور زمان این مشکلات در حال 
کاهش یافتن است و به زودی در بازار ارز نیز 
شاهد حل مشکل و ثبات خواهیم بود. میرتاج 
الدینی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
بیان داشت: »رئیس کل بانک مرکزی گفت که با 
ایجاد سامانه واحد ارز و طلا قیمت واقعی دلار نیز 
در آن سامانه درج شده است و آن قیمت  هایی که 
در فضای مجازی و در جاهای دیگر وجود دارد 
غیرواقعی است.« آقای خاندوزی وزیر اقتصاد 
نیز گزارش  هایی به نمایندگان مجلس ارائه داد 
و بیان داشت: »پشت پرده اختلالات بازار ارزی 
شناسایی شده و به زودی نهادهای امنیتی و 
اطلاعاتی و قضائی تکلیف این افراد را مشخص 
خواهند کرد.« در نهایت رئیس مجلس شورای 
اسلامی، تاکید کرد: »نیازمند یک هماهنگی 
جدی و قوی بین مجلس و دولت برای ساماندهی 
بازار ارز هستیم.« محمدباقر قالیباف اظهارکرد: 
»به جمع بندی  های خوبی در این جلسه رسیدیم. 

ان شاءا... با هماهنگی شکل گرفته و اقدامات و 
حرکت  های دولت بر این مشکل فائق خواهیم 

آمد.«
  کمیته هماهنگی بین مجلس و دولت

سخنگوی هیات رئیسه مجلس هم با اشاره 
به جلسه غیرعلنی صبح دیروز مجلس پیرامون 
مسائل ارزی کشور گفت: در این جلسه مقرر 
شد که کمیته هماهنگی با حضور نمایندگان 
مجلس و نمایندگان دولت و سایر دستگاه  های 
مربوطه شکل بگیرد. سیدنظام  الدین موسوی 
بیان کرد: با توجه به تحولات و تلاطم  هایی که در 
روزها و هفته  های اخیر در بازار ارز شاهد بودیم 
و برخی مسائل پیرامون افزایش قیمت کالاها و 
به ویژه ارز که در افکارعمومی سوالات و ابهامات 
متعددی را به وجود آورده است، امروز در خانه 
ملت با حضور مسئولان ارشد اقتصادی دولت 
جلسه  ای غیرعلنی را در خصوص مسائل ارزی 

و اقتصادی کشور برگزار کردیم. وی در ادامه 
اظهارکرد: نمایندگان دولت نیز در گزارش  هایی 
که ارائه کردند تاکید داشتند که مسائل مربوط 
به ارز ناشی از کمبود ارز یا مشکلات ارزی در 
حوزه صادرات و واردات نیست و ما در این 
حوزه مساله مالی و اقتصادی نداریم، بلکه این 
وضعیت را به واسطه جنگ ترکیبی که دشمن 
به راه انداخته و به دنبال ایجاد تزلزل در اقتصاد 
کشور است نسبت دادند. دشمن درصدد است 
از طریق تعیین نرخ  های ساختگی بازار ارز را 
به هم بزند. از سوی دیگر برخی از سیاست  های 
ارزی و اقتصادی شکست خورده گذشته سبب 
بی  اعتمادی مردم شده و این زمینه را فراهم کرده 
تا در بازار غیررسمی و توسط عناصری که عمدتا 
از خارج کشور صحنه  گردان هستند نرخ دلار را 
بالا ببرند و مداخله ساختارشکنانه در بازار ارز 

داشته باشند.

  نه به درخواست فرزین
اما یک چالش دیروز در مجلس رخ داد که آن 
هم درخواست رئیس بانک مرکزی برای افزایش 
اختیاراتش بود. یک عضو هیات رئیسه مجلس 
خاطرنشان کرد: در جلسه دیروز محمدرضا 
فرزین، رئیس کل بانک مرکزی نیز مطالبی 
را مطرح و عنوان کرد که اختیارات کافی باید 
برای رئیس کل بانک مرکزی وجود داشته باشد 
تا بتواند مدیریت مناسب را انجام دهد. در این 
جلسه تعدادی از نمایندگان هم در سخنرانی  های 
خود ضمن انتقاد از وضعیت موجود در بازار ارز 
خواستار اقدامات جدی دولت برای کنترل این 
نوسانات شدند. سلیمی اظهارداشت: نمایندگان 
در صحبت  های خود عنوان کردند که آقای فرزین 
از اختیارات لازم برای انجام امور برخوردار است 
و اختیارات آقای فرزین نسبت به رؤسای قبلی 
بانک مرکزی هم بیشتر شده است و اگر دولت با 
محدودیت مانع و یا خلأ قانونی هم مواجه است، 
مجلس آمادگی دارد تا با تصویب قانون این موانع 
را رفع کند و به طورکلی آمادگی هرگونه همکاری 

با دولت برای بهبود اوضاع بازار ارز دارد.
  کنایه همتی به جلسه غیرعلنی ارزی 

در مجلس
عبدالناصر همتی، رئیس اسبق بانک مرکزی 
در توئیتی نسبت به جلسه دولت و مجلس 
درباره نرخ ارز و گرانی  ها واکنش نشان داد. 
او نوشت: »اعلام کردند امروز دولت و مجلس 
برای ساماندهی بازار ارز به جمع  بندی رسیدند و 
به زودی در بازار ارز شاهد حل مشکلات و ثبات 
خواهیم بود. اگر با جلسه یک ساعته می شد برای 
ساماندهی ارز جمع بندی کرد، تا به حال چه 
می  کردید؟ تیم اقتصادی تاثیر دلار 56 هزار 
تومانی بر زندگی و سفره مردم را درک می  کند؟«

»آرمان ملی« واکنش  ها به ضرورت اصلاح در فرآیندهای حکمرانی را بررسی می  کند

طرح »باهنر« چگونه تخریب شد؟
از تخریب نگاه  های اصلاح گرایانه تا توبه نامیدن جمهوری دوم 

آرمان ملی- حمید شجاعی: ضرورت اصلاح در فرآیندهای 
اجرایی و حکمرانی امری است که طی ماه  های گذشته بسیاری 
از چهره  های سیاسی و حتی برخی شخصیت  ها نسبت به آن 
تاکید داشته  اند و یکی از راه  های برون رفت از شرایط موجود 
را نیز همین مساله عنوان کرده  اند. امری که چهره  های سیاسی 
اصلاح طلب و اصولگرا با عناوین و قرائت  های مختلف نسبت به 
آن اظهارنظر کرده  اند. چنانکه در جریان اصولگرا شخصی مثل 
محمدباقر قالیباف که هم اکنون ریاست مجلس را برعهده دارد 
از رفتن به سمت حکمرانی نو سخن گفته و در آبانماه سالجاری 
چنین گفته بود: »امیدوارم هر چه سریع  تر امنیت در کشور 
به صورت کامل تثبیت شود تا تغییرات مشروع و لازم به سمت 
حکمرانی نو در عرصه  های اقتصادی، اجتماعی و سیاسی در 
چارچوب نظام سیاسی جمهوری اسلامی آغاز شود. نظام 
سیاسی کشور به جهت استواری بر اراده مردم بستر قطعی هر 
نوع اصلاح و تغییر برای تامین منافع عمومی است، البته بخشی 
از این تغییر نیز اصلاح در نظام حکمرانی در چارچوب نظام 
سیاسی جمهوری اسلامی است که باید به حکمرانی نو منجر 
شود.« محمدرضا باهنر، دبیرکل جامعه اسلامی مهندسان 
و رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری نیز دیگر چهره 
اصولگرایی است که بارها در خصوص اصلاح فرآیندهای اجرایی 
و حکمرانی تحت عنوان جمهوری دوم سخن گفته و با رونمایی 
از ایده خود، بیان کرده که بعد از ۴۰ و اندی سال باید در برخی 
ساختارها تجدیدنظر کنیم. فرانسه از زمان انقلاب کبیر خود 
تاکنون 5 جمهوری را تغییر داده و ساختار جمهوریت خود را 
تغییر داده، ما هم باید وارد دوره »جمهوری دوم« شویم. البته 
این فقط اصولگرایان نبوده  اند که از لزوم اصلاح فرآیندها در 
حکمرانی سخن گفته  اند بلکه اصلاح طلبان نیز طرح  هایی ارائه 
داده  اند. مثلا مصطفی کواکبیان، دبیرکل حزب مردم سالاری و 
نماینده ادوار بارها از طرح جمهوری سوم صحبت کرده و روز 
پنجشنبه در دیدار با یادگار امام)ره( در حسینیه جماران در 
توضیح این طرح گفت: »ما حدود پنج سال است که طرحی 

با عنوان »جمهوریت سوم« پیگیری می  کنیم. یعنی ما دو بار 
برای قانون اساسی رفراندوم برگزار کرده  ایم و حالا می  گوییم 
بعد از ۳۳ سال یک باردیگر هم برای بازنگری قانون اساسی 
باید رفراندوم برگزار شود.« این در حالی است که بسیاری از 
چهره  های سیاسی، اقتصادی، جامعه شناسان و حتی حقوقدانان 
بحث اصلاح در فرآیندها و رویکردهای حکمرانی را گامی مهم در 
جهت حل مشکلات کشور و جامعه می  دانند. شرایط اقتصادی و 
اجتماعی جامعه نیز به نحوی است که لزوم این تغییرات آن هم 
با تغییر نسلی و پس از بیش از سه دهه می  طلبد. اما اینکه قوا و 
ارکان حاکمیت برای پیشرفت و توسعه کشور چه میزان به این 

مهم برسند باید منتظر گذر زمان نشست.
  لزوم اصلاح و تغییر

لزوم تغییرات در فرآیندهای اجرایی کشور امروز بر کسی 
پوشیده نیست و کمتر کسی در این خصوص موضع  گیری و 
اظهارنظر نمی  کند. در همین راستا نیز چندی پیش محمدرضا 
باهنر، نماینده ادوار مجلس در گفت  وگویی اظهارداشت: »امروز 
فضای سیاسی کشور انتظار دارد رئیس  جمهور جدید که روی کار 
می  آید تمام مدیران از بالا تا پایین را عوض کند. اما باید بدانید 
که در کشور نهایتاً ۱5۰ تا ۲۰۰ پست سیاسی داریم که ممکن 
است لازم باشد تغییر کنند. بقیه مقام  ها، سیاسی نیستند... دقیقا، 
مدیران راه و شهرسازی، آموزش و پرورش، صنایع و این قبیل 
حوزه  ها تخصصی هستند. اما رئیس  جمهور وزیر را عوض می  کند، 
وزیر معاونان را، معاونان مدیرکل  ها را، مدیرکل  ها رؤسای منطقه 
را و این چرخه تا پایین  ترین رده  ها ادامه دارد تاجایی که این چهار 
سال فقط در اثاث  کشی مدیران و مسئولان تلف می  شود. چنین 
رویکردی به شدت ضد بهره  وری و بر خلاف توسعه است. ختم 
کلام آن است که مملکت را به شدت گران اداره می  کنیم. یعنی 
هرچه از پول نفت و مالیات درآمد داریم، یا خرج رفت و آمدها 
می  شود یا صرف پرداخت حقوق! بنابراین بعد از چهل سال به 
این اصلاحات نیازمندیم؛ من در این باره تعبیری به کار برده 
بودم به نام »جمهوری دوم.« اصل ۱۷۷ قانون اساسی مشخص 

کرده است که این قانون چگونه و با چه فرآیندی می  تواند اصلاح 
شود. این در حالی است که برخی جریانات زمانی که پرداختن به 
مشکلات مردم به نفعشان نیست خیلی آرام و ساکت از این مساله 
می  گذرند اما هر زمان بخواهند شخصی یا طرحی را تخریب و 
مورد هجمه و نقد قرار دهند سریع مساله مشکلات مردم و جامعه 
را مطرح می  کنند. اتفاقا همین دست رویکردهای دوگانه است 
که باعث شده جامعه دیگر آن اعتماد لازم را نسبت به روندها و  
برخی مسئولان از دست بدهد و سرمایه اجتماعی نیز تا حد زیادی 
افول کند. حال اگر هم شخصی از هر جریانی بخواهند طرحی 
در راستای اصلاح یا تغییر در فرآیندها بدهد به او می  تازند که به 
نحوی او را به حاشیه بکشانند. این در شرایطی است که جامعه 
وضعیت چندان مساعدی ندارد و اصلاحات هر چه زودتر اعمال 

شود نتایج بیشتر و موثرتری خواهد داشت.
  از نقد تا تخریب 

کمتر پیش آمده که مطلبی در باب حاکم لزوم اصلاح در 
فرآیندها مطرح شود و دلواپسان و رسانه هایشان درباب آن 
موضع    گیری نکنند. صحبت  های اخیر باهنر نیز از این قاعده 
مستثنی نبوده است. چنانکه مشرق نیوز با واردآوردن ایراد و 
اشکال به صحبت  های باهنر آورده است: »تفکر قرارگاهی و نگاه 
رفورمیستی به مشکلات حکمرانی هرگز چاره مشکلات نیست و 
بلکه بر تراکم و تداوم آنها می  افزاید. در این باره می  توان به تجربه 
سایر ملل جهان از جمله در انقلاب فرانسه نگریست. انقلابی که 
پس از حدود ۲۰۰ و اندی سال؛ هم اکنون در جمهوری پنجم 
خود به سر می  برد ولی همچنان با مشکل اقتصادی، اعتراضات 
دامنه دار جلیقه زردها، شیوع گرسنگی )طبق نظرسنجی پیو( و... 
مواجه است. جدای از این تجربه ناموفق در راهکار »رفورم برای 
اصلاح«؛ همچنین است که باید گفت وقتی مبنای یک حکومت 
عقلانیت و دین باشد و ایدئولوژی اجرایی اثباتا صحیح باشد؛ آنگاه 
چاره حل مشکلات را بایستی در »پیرایش تدریجی« جست نه 
در رفورم. چون ایجاد رفورم و نیز انتخاب اسمی که معنای توبه 
دارد )جمهوری دوم( نه معنای گام دوم)!( موجب از دست رفتن 
هزینه  های سابق برای پیشرفت سازمان و بی  انگیزگی اجزای 
سیستم می  شود.« پرسش اینجاست که بر چه منطق و مبنایی 
جمهوری دوم به معنای توبه در نظر گرفته شده است؟ اساسا هر 
پیشنهاد یا طرحی اصلاحی در چارچوب قانون و حاکمیت مطرح 
می  شود و اینکه هر نگاه اصلاح گرایانه  ای را رد کنیم و آن را مضر 
بدانیم بیش از آنکه بر مبنای منافع ملی باشد منویات و اهداف 

جریانی و جناحی را پر رنگ می  کند.

 

خبـــــــر
  مجلس بانک های دولتی را 

موظف به فروش اموال مازاد کرد
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در مصوبه ای 
بانک های دولتی را موظف به فروش اموال مازاد خود 
کردند. نمایندگان مجلس در جلسه علنی نوبت عصر شنبه 
و در ادامه بررسی جزئیات لایحه بودجه ۱۴۰۲ در بخش 
درآمدی، بند )ز( تبصره ۲ را تصویب کردند. طبق این 
مصوبه، بانک های دولتی موظفند نسبت به فروش اموال 
مازاد خود به تشخیص رئیس مجمع عمومی اقدام کنند. 

تصمیمات ارزی در جلسه غیر علنی
    قالیباف: به جمع  بندی خوبی برای ساماندهی بازار ارز رسیدیم           فرزین خواستار افزایش اختیاراتش شد؛ گفتند نه!

    عبدالناصر همتی رئیس سابق بانک مرکزی: اگر با جلسه یک ساعته می شد 
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 طعنه
  یک جامعه شناس 
به وزیر ارتباطات

    

 تحریم 
 اتحادیه اروپا را 

یک افتخار می دانم

نماینده مردم تهران در مجلس که می گوید: من این تحریم 
را یک افتخار برای خودم می دانم. زهره الهیان  در واکنش 
به تحریم های اخیر اتحادیه اروپا و به ویژه تحریم کردن او از 
سوی اتحادیه اروپا گفت: به نظر می رسد این تحریم های 
کور و بی حاصل از سر استیصال است که کشورهایی که 
نوعی احساس دشمنی با تفکر انقلاب اسلامی و جمهوری 
اسلامی ایران دارند به این دلیل که در مسیر خود نتوانستند، 
توفیقاتی را کسب کنند اقدام به تحریم کردند. به عنوان 
مثال در چند ماه گذشته و در اغتشاشات اخیر طرح کلانی 
که این کشورها داشتند به بن بست رسید و به خاطر حضور 
و هوشیاری ملت فهیم ایران آنها متوجه شدند که با یک 

شکست بزرگ مواجه شدند. 

محمد فاضلی، استاد دانشگاه به طرح ارائه سیم کارت بدون 
فیلتر برای گردشگران خارجی که توسط وزیر ارتباطات بیان 
شد در توئیتی نوشت: »ما مردم ایران را هم توریست فرض 
کنید، فقط اقامت ما متوسط هفتاد و اندی سال است. اگر 
توریست های خارجی برای چند روز اقامت به سیم کارت ویژه 
نیاز دارند تا از فضای مجازی استفاده کنند، ما توریست های 
بلندمدت هم نیاز داریم« گفتنی است وزیر ارتباطات اعلام 
کرده بود: »در نظر داریم با توجه به محدودیت استفاده از 
این دو پلتفرم، برای گردشگران خارجی که به کشورمان 
سفر کرده اند، سیم کارت های خاصی را طراحی کنیم که این 
افراد بتوانند در مدت حضور خود در ایران راحت تر و بهتر از 

فضای مجازی استفاده کنند.«

یک نماینده مجلس درباره FATF گفت: وزارت خارجه 
باید در این پروژه فعال تر عمل کند و مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، مجلس و افکارعمومی را متقاعد کند، زیرا به 
هر شکل یک پروژه بین المللی است که نپذیرفتنش تبعات 
دارد. شهریار حیدری گفت: جایگاه جمهوری اسلامی در 
نظام بین الملل قابل تعریف است وزارت خارجه با درک این 
جایگاه و همچنین نگاه بین المللی به موضوع باید مجددا بیاید 
دستگاه ها، نهادها، افراد و اشخاص صاحب نفوذ را توجیه 
کند که برخی پروژه ها را باید بپذیریم و نهایتا عضو شویم در 
غیر اینصورت ممکن است تبعاتی برای ما داشته باشد. یک 
عده هم معتقد هستند هیچ تبعاتی ندارد و نپذیرفتنش هم 

مشکل نیست.

مجمع و مجلس 
افکارعمومی را درباره 

FATF متقاعد کنند

 آنچه باید 
از توان موشکی ایران بدانیم

شوق یک خیز بلند
فرمانده نیروی هوافضای سپاه در 
تازه  ترین سخنانش از رونمایی موشک 
کروز پاوه خبر داده و جزئیاتی درباره 
موشک هایپرسونیک ایرانی ارائه کرده و 
گفته است دیگر هیچ موشک غیرنقطه  زنی 
نمی  سازیم. سردار امیرعلی حاجی  زاده 
در گفت  وگوی تلویزیونی شامگاه جمعه 
6 اسفند( به مناسبت روز پاسدار و با  (
هدف تشریح دستاوردهای تازه نیروی 
هوافضای سپاه نکات تازه  ای از پیشرفت 
برنامه  آینده  ایران،  موشکی  نایی  توا
ساخت  و  اسلامی  جمهوری  موشکی 
پهپادها و ماهواره  برها بر زبان آورد. وی 
در این گفت  وگو نیروهای مسلح جمهوری 
اسلامی را مسلط بر پایگاه  های آمریکا در 
منطقه توصیف کرد و یادآور شد: هر زمان 
اراده کنیم آنها را می  زنیم. ما قادریم تا ۲ 
هزار کیلومتر ناوهای آمریکایی را بزنیم 
که این فاصله هم به  احترام اروپایی  هاست 
که ان شاءا... احترام خود را نگه دارند. 
سپاه  هوافضای  فرمانده  توضیحات 
درباره موشک هایپرسونیک نیز با این 
نتیجه  گیری همراه شد که نه می  توان 
سامانه  ای ضد آن ساخت و نه برترسازی 
آمریکا با وجود این موشک معنادار است. 
موشکی که به گفته حاجی  زاده در خارج 
از جو قادر به مانور است و در ۳۰۰ تا 
۴۰۰ کیلومتری هدف روشن می  شود و 
سرعتی بیش از ۱۲ تا ۱۳ ماخ )حداکثر 
سرعت صوت که هر واحد آن برابر با ۱۲۳۴ 
کیلومتر در ساعت است( دارد. کاهش وزن 
موشک  های دوربرد به یک  چهارم، افزایش 
کارایی سرجنگی  ها تا ۱۰   برابر، کاهش 
زمان آماده  سازی آن به یک  ششم نسبت 
به گذشته و اعلام رونمایی از موشک کروز 
با برد ۱ هزار و 65۰ کیلومتر با نام »پاوه« 
در کنار تأکید بر اینکه اکنون با کروزها و 
پهپادها تهدید برای دشمن را ۳6۰ درجه 
کردیم و از هر طرف قابلیت زدن اهداف را 
داریم، دیگر بخش  های پراهمیت سخنان 

حاجی  زاده در این گفت  وگو بود.
  مسیری که برنامه موشکی ایران 

طی کرد
اما برنامه موشکی ایران چه مسیری را 
طی کرد تا موشک  های بالستیک خود را 
از نظر برد و دقت به نقطه کنونی برساند؟ 
تا پیش از سال ۱۳۹۴ و رونمایی از موشک 
»عماد«، موشک  های ایرانی صرفا به دقت 
حاصله از سامانه  های ناوبری و هدایت 
و کنترل کلی موشک می  رسیدند اما 
پس از جدایی از بدنه موشک دیگر قابل 
تصحیح مسیر یا افزایش دقت نبودند. 
نقصی که با عملیاتی  شدن موشک عماد 
که سرجنگی جداشونده  اش از سامانه 
هدایت و کنترل تا انتهای مسیر برخوردار 
بود تا اندازه زیادی برطرف شد و در گام 
بعدی موشک  های بردبلند ایران تا حد 
از پنج متر(  نقطه  زنی )خطای کمتر 
پیش رفت. در ادامه همین مسیر قابلیت 
نقطه  زنی به موشک  های بردبلند تا ۲ هزار 
کیلومتر همچون »قدر« نیز گسترش 
یافت و سپس تا موشک  های »قیام« 
)با برد ۸۰۰ کیلومتر( و »خرمشهر« )با 
برد ۱۸۰۰ تا ۲ هزار کیلومتر( هم پیش 
رفت و در نهایت موشک  های »شهاب۲« 
۸۰۰ کیلومتری( هم از این  )با برد 
پیشرفت بی  نصیب نماند، هرچند قابلیت 
تصحیح مسیر و دستیابی به دقت بسیار 
بالا در این موشک  ها وجود داشت، اما 
سرجنگی  ها همچنان روی مدار بیضوی 
بالستیک حرکت می  کردند و همین امر 
امکان تحلیل مسیر طی  شده با هدف 
پیش  بینی ادامه آن را برای سپرهای دفاع 
موشکی فراهم می  کند و شانس درگیری 
مؤثر با پرتابه مهاجم را افزایش می  دهد. 
از همینجا ایده توسعه سرجنگی  های 
بالستیک با قابلیت مانور در فاز نهایی 
در برنامه موشکی ایران جایگاه ویژه  ای 
یافت و طراحی سرجنگی  هایی که از مدار 
بالستیک و محاسبه  پذیر برای سامانه  های 
دفاع موشکی خارج باشند و سامانه دشمن 
در پیش  بینی مسیر و در نتیجه قفل روی 
آن  ها دچار مشکل شود، در دستور کار 
قرار گرفت تا امکان مقابله سپر دفاع 
موشکی با آنها به نزدیک صفر برسد. 
این ایده با اعلام خبر ساخت موشک 
هاپیرسونیک در ۱۸ آبان  ماه از سوی 
فرمانده نیروی هوافضای سپاه جنبه 
عملیاتی به خود گرفت. دشواری دفاع 
دربرابر قدرت تخریب  گری هایپرسونیک 
به دلیل سرعت بسیار بالا، مانورپذیری و 
پیش  بینی  ناپذیری مسیر پرواز و برد کافی 
برای قراردادن اهداف فراقاره  ای، سلاح   
قدرتمند و بازدارنده  ای در اختیار نیروهای 
مسلح جمهوری اسلامی گذاشته است که 
اعلام جزئیات تازه  ای از آن در گفت  وگوی 
اخیر حاجی  زاده نشان می  دهد حتی اگر 
امکان رونمایی از موشک هایپرسونیک 
به دلیل خروج از جو دشوار باشد، برنامه 
موشکی ایران و ساخت ماهواره  برها 
در سال  های اخیر طی کرده که »اگر 
دشمنان آن را باور نکردند هم مهم نیست؛ 

روز حادثه مشخص می  شود.«

 وزن پایداری در دولت بیشتر می شود
زمزمه تغییر معاون اول

  برخی سایت های نزدیک به اصولگرایان گفته اند که 
پرویز فتاح و زاهدی وفا به جای محمد مخبر و محسن 

رضایی به تیم اقتصادی کابینه می روند

آرمان ملی: لزوم تغییر در دولت موضوعی است که 
این روزها اصولگرایان بر آن تاکید دارند، چرا که تصور 
نمی کردند با رای دادن به کاندیدای شان نرخ ارز سیر 
صعودی زیادی پیدا کند و باید پاسخگو باشند. جالب 
آنجاست که اصلاح طلبان برای متهم نشدن به دخالت در 
کار دولت سکوت کرده و سایت های اصولگرا بر این تغییرات 
اصرار دارند. مانند دیروز نامه نیوز که نوشت: »قدرت 
پایداری، افول شورای ائتلاف؛ این شاید درست  ترین 
تعبیری باشد که از شایعه جدید تغییرات در دولت بتوان 
استخراج کرد. آنچه مطرح شده این است که پرویز فتاح 
به  جای مخبر راهی پاستور می  شود تا سِمت معاون اولی 
را پس از کش  وقوس  های فراوان بر عهده بگیرد. تغییرات 
گویا به همین  جا خلاصه نمی  شود و از قرار معلوم زاهدی  وفا 
نیز قرار است بعد از خداحافظیِ خودخواسته  محسن 
رضایی به  جای او در ساختمان معاونت اقتصادی دولت 
مستقر شود. این خبر را یک کانال تلگرامی هم منتشر 
کرده است. محتوای خبر البته چندان دور از ذهن به نظر 
نمی  رسد؛ چه اینکه انتقادات درباره وضعیت اقتصادی 
و نوع تصمیمات دولت در این حوزه فزاینده شده است. 
مسعود میرکاظمی برای پیشبرد تصمیمات و ایده  هایی 
که در ذهن دارد با مقاومت فراوانی در جناح مقابل خود در 
کابینه مواجه است. او تا امروز مصرانه نظریات اقتصادی  اش 
را پیگیر بوده و در جلسات تصمیم  ساز تلاش فراوانی کرده 
تا آنها را به ثمر برساند. او اما نیاز به یار کمکی در دولت 
دارد تا بتواند راحت  تر در سال سخت اقتصادی۱۴۰۲ 
تنظیمات اقتصادی را انجام دهد. نگاهی دقیق  تر و 
موشکافانه به دولت رئیسی نشان می  دهد که حلقه سیاسی 
پیرامون آقای رئیس  جمهور به میرکاظمی نزدیک  تر است. 
میرکاظمی به واسطه حمایت همین افراد تا امروز توانسته 
بر صندلی خود تکیه بزند. حالا آمدن فرد تازه  ای که به 
این حلقه نزدیک است به درون کابینه، جانی تازه به اراده 
اقتصادی او خواهد بخشید. افزون آنکه شنیده می  شود 
تغییر دومی که در دولت رخ می  دهد به نفع همین گروه 
سیاسی و تحکیم  کننده جایگاه میرکاظمی خواهد بود؛ 
آمدن پرویز فتاح به کابینه آقای رئیسی. فتاح را جدای از 
نگرش  ها و جهت  گیری  های سیاسی  اش می  توان از جمله 
افراد عملیاتی و پیشرو به حساب آورد. آمدن او و معاون 
اول  شدنش احتمالا به خاطر تسریع در پروژه  های کلان 
دولت و پیشبرد اهدافی تعیین  کننده است. فتاح می  تواند 
به برخی مباحثات و کشمکش  ها پایان دهد اما برای 
تحلیلگران مسائل سیاسی این مساله هم مهم است که 
آمدن فتاح به دولت آرایش سیاسی کابینه را به چه شکل 
تغییر خواهد داد؛ به این معنا که وزن طیف  های سیاسی 
درون دولت چگونه خواهد شد. تا قبل از آنکه سیدابراهیم 
رئیسی گزینه پایداری  ها برای ریاست  جمهوری باشد، 
همیشه پرویز فتاح در کنار سعید جلیلی محبوب و 
مناسب پایداری  ها برای حضور در انتخابات بوده است. 
»نامه نیوز« هم در شهریور نوشت: حجت  الاسلام عباس 
امیری فر درباره پیامدهای تصمیم سیدابراهیم رئیسی 
برای حفظ ترکیب کابینه گفت: گرچه سخنگوی دولت 
از عدم تغییر در ترکیب کابینه سخن به میان آورد اما خبر 
دارم که نظر محکم نمایندگان مجلس بر تغییر چند وزیر 
است چون عملکرد آنها چنین ضرورتی را ایجاب می  کند. 
وی با اشاره به گذشت یکسال از عمر دولت سیزدهم 
افزود: معمولا در طول این مدت می  توان ارزیابی خوبی از 
خروجی کار وزارتخانه  ها به ویژه وزارتخانه  های اقتصادی 
داشت، بنابراین امروز ضرورت تغییر تعدادی وزرا و 
سپردن مسئولیت به افراد کارآمدتر واقعیتی غیرقابل انکار 
است. این فعال سیاسی اصولگرا با بیان اینکه در برخی 
وزارتخانه  ها نیز شاید تغییر در سطح معاونان یا مدیرکل 
وزرا اتفاق بیفتد، یادآور شد: البته اظهارنظر سخنگوی 
دولت می  تواند موضعی مرتبط با هفته دولت باشد چون 
نمی  خواست ذهن  ها در این ایام به سمت تغییرات کابینه 
سوق پیدا کند. بالاخره مسئولان اجرایی به ویژه وزرا 
می  خواهند گزارشی از عملکردیکساله خودشان ارائه 
بدهند و بهتر است این گزارش دهی آنها در وضعیت تزلزل 
انجام نشود. وی ادامه داد: آقای ضرغامی، وزیر گردشگری 
عملکرد خوبی از خود به جای نگذاشت. همچنین تیم 
اقتصادی دولت هماهنگ نیست و ضرورت دارد که در رأس 
وزارت اقتصاد و بانک مرکزی تغییراتی اتفاق بیفتد. موضوع 
برکناری وزیر صمت نیز از مدت  ها پیش مطرح بود، البته 
طرحی وجود دارد که وزارت بازرگانی احیا شود و آقای 

فاطمی امین به آن وزارتخانه برود.
  تصمیم رئیسی چیست؟

سیدابراهیم رئیسی در انتخابات ریاست  جمهوری 
در نهایت فرد مورد حمایت شورای ائتلاف اصولگرایان 
بود؛ شورایی که چند طیف از اصولگرایان در آن حضور 
داشتند و انتخاب افرادی چون محسن رضایی، محمد 
مخبر، احسان خاندوزی و... حاصل این تعاملات بود. حالا 
اما به نظر می  رسد که دولت به نفع پایداری یکدست شده 
و با قدرت  گرفتن پایداری افول شورای ائتلاف را شاهد 
خواهیم بود. باید منتظر بمانیم و ببینیم که آیا سیدابراهیم 
رئیسی حاضر می  شود این تغییرات احتمالی مورد خواست 

پایداری  ها را انجام دهد یا خیر.


